
 

 
 

Els amics de GADESO m'han demanat que els vagi donant opinió sobre Palma. 
Això m'ha fet reprendre el Bloc que vaig començar i aparcar l'any passat. Pens 
parlar, sobretot, de política municipal, tal i com m'han demanat, però també 
dels successos que passin a Ciutat que cridin la meva atenció. Tot i això, no sé 
si el que escriuré serà interessant per algú. 
 
 
POLÍTICA FISCAL I ELS SOCIALISTES A PALMA 
 
Per començar, aquestes darreres setmanes hem vist a la premsa balear i 
espanyola un intent de presentar els Ajuntaments menys endeutats com els 
millors gestionats. Y sorprenentment els socialistes han guanyat. Amb 
l'excepció de Santanyí i Escorca, són Palma, Maó i Eivissa-Vila els menys 
endeutats per habitant a Balears; i a Espanya, un altre tant: Barcelona 
proporcionalment molt per davall de Madrid, Saragossa per davall de València, 
Sevilla molt per davall de Màlaga, etc. 
 
En el cas de Balears això anava plegat a declaracions (del Sr. Manera i del Sr. 
Alcover) on es bravejava de la reducció dels pressupostos al llarg d'aquests 
anys (a Palma, el 2011, 90 milions menys que el 2007). Exhibint aquesta 
informació com un mèrit que hauríem d'aplaudir i agrair entusiasmats. 
 
A Cort varen ser les polítiques de Joan Fageda i Catalina Cirer les que 
desmuntaren el sistema de Política Fiscal Progressiva, que implantarem els 
socialistes des de 1979 fins a 1991. Ho varen fer amb l'IBI, ho feren amb l'IAE i 
ho feren amb les taxes municipals, així com amb els preus públics del 
transport, l'aigua (tant subministrament com depuració) i la recollida i eliminació 
dels RSU. Tot això, sostingut pels ingressos derivats de la bombolla 
immobiliària que ens esclata a la cara un cop els socialistes recuperàrem el 
govern municipal l’any 2007. Record ara les ingènues declaracions del nostre 
responsable d'hisenda a l'Ultima Hora sobre la bondat de les finances de Cort, 
quan feia poc que havia adquirit les responsabilitats. 
 
Tot plegat, els socialistes ens deixàrem dur pel model i ho fèiem alhora que 
s'aplicaven dos plans E i la Llei de Capitalitat, que permeten emmascarar la 
nostra gestió sense haver de modificar la Política Fiscal, que hem deixat tal 
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com ens la varen deixar els peperos i que hem transferit ara amb més pena 
que glòria. 
 
És clar, jo som un vell socialista que em pensava que la política fiscal tenia com 
objectiu la redistribució equitativa dels recursos. Pagant més aquells que més 
tenen o que més guanyen dels recursos públics i es gastava en funció de 
l'interès general, que comportava dues possibilitats: Donar serveis i augmentar 
la qualitat de vida del ciutadà més desfavorit i crear les condicions perquè els 
negocis donin més llocs de feina. Crec que això que es deia, Imposts Directes 
fonamentalment, fan més a prop la Justícia Social i establir regles d'igualtat d' 
oportunitats. 
 
No puc evitar contar el que a un càrrec mitjà “de confiança” de Palma se li va 
ocórrer fer davant un retall de pressuposts del Sr. Alcover: va enretirar de 
parcs, jardins i passeigs els bancs per seure... per estalviar manteniment. Cap 
comentari. 
 
Mentre el Sr. Mateu Isern va fent, li pens donar 90 dies de gràcia. Crec que 
valdrà comentar amb capacitat d'autocrítica per l'Ajuntament que reben els del 
PP. En efecte, jo com a socialista em sento poc representat per la gestió del 
govern municipal de coalició tripartit, per no parlar de la desfeta d’en “Nadal y 
sus muchachos”.  
 


